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Ob p r i l ik i  odobritve nove
ga deželnega zakona o em i
g ra c iji se nam zdi potrebno, 
da upoštevamo izseljen iški 
pojav v Benečiji in  demo
grafsko gibanje tega podro
čja na splošno. Iz  podatkov 
ISTAT je  razvidno, da se je 
število prebivalstva v Bene
č ij i  sk rč ilo  v zadn jih  petde
setih le tih  za več ko t 50% in  
to od leta 1921 (to  je  leta, 
ko je  štela največ p reb iva ls t
va) pa do leta 1971, ko je 
od 25.345 enot padlo na 
12.593.

če je  b il dem ografski raz
voj od leta 1921 dalje nega
tiven, se je  em igracija , k i je 
b ila  vedno priso tna  v naši 
zgodovini, še prav posebno 
razvila  po 1961. letu, k i je 
na tem  pod roč ju  povzročila 
pravo depopulacijo. To se 
je  tore.) zgodilo v času eko
nomskega dviga države, do
kazujoč še enkra t kako ka
p ita lizem  potrebuje  za svoj 
razvoj ko ncen trira ti kap ita l s 
silo - z delom v določenih 
predelih, izkoriščajoč n o tra 
n jo  in  mednarodno em igra
c ijo  in  ustva rja joč nerazvi
ta področja, k i so resnične 
rezerve delovne sile.

To pa pomeni, da je  sko
ra j v vseh p rim e rih  p ris ilna  
em igracija, saj so vzrok i in  
načini te, iz katere nastaja 
in  se vrši, zelo daleč od svo
bodne izbire.

In  to  ne ve lja  samo za 
Benečijo a li I ta li jo , ampak 
tud i za druge države E vro 
pe, k i «izvažajo» delovno 
silo, ko t so T u rč ija , G rčija , 
Portugalska, Španija in  Ju
goslavija. To p o tr ju je  težo 
problem ov, k i so tesno po
vezani z nerazvitostjo  in  
koncentracijo  v I ta l i j i ,  v 
E vrop i in  svetu na splošno.

Eden izmed n a jb o lj žgo
čih problem ov za ita lijansko  
em igracijo  je  danes p o lit ič 
nega značaja. Lahko pa reče
mo, da je v večina p rim e 
rov že premagan s tad ij b o r
be za izbo ljšan je  lastnega 
ekonomskega pogoja. Danes 
je namreč zahteva kva lita 
tivnega značaja in  se tiče o r
ganizacije udeležbe em i
grantsk ih  delavcev p o lit ič 
nega ž iv ljen ja , tako Ita li je  
ko t d rug ih  držav, k je r  ž iv ijo . 
Nedopustno je, da je  še da
nes več ko t 10 m ilijo n o v  de
lavcev - em igrantov, živečih 
v E vrop i, še vedno brez

najosnovnejše pravice v de
m okra tičn i d ružb i in  sicer 
partecipaci j  e v po litičnem  
ž iv ljen ju .

Nacionalna konferenca o 
em ig rac iji, k i se je  v rš ila  
pred dvem i le ti v R im u, je 
predložila  vrsto  predlogov, 
k i izv ira jo  iz razprav 4. po
ročila, k i ga je  prečita! v im e
nu vseh dem okratičn ih  usta
nov M arino  Carboni, tak ra t 
nacionalni predsednik AGLI: 
pravico do glasovanja v ino 
zemstvu, dem okratizacija  
konzu larn ih  s tru k tu r, med
m in is trsk i odbor, re form a 
posvetovalnega odbora I ta 
lijanov  v  inozem stvu itd .

Sedaj, v teh težkih dneh 
ekonomske krize, se zahte
va po udeležbi še b o lj stop
n ju je  in  se že dobro razvija  
tu d i v deželah em igracije. 
Na p rim er, v novem dežel
nem zakonu o em igrac iji, je 
brez dvoma poleg poz itivn ih  
točk, a skora j izk ljučno  pod
pornega značaja, na jbo lj 
kva lific irana  zahteva, k i so 
jo  predstavile zveze in  s ind i
ka ti in  je  realna partecipa
l a  izseljen ih delavcev, za 
odločitev regionalne p o litike  
za ekonom ski razvoj in  em i
gracijo. Ta zahteva pa n i b i
la uslišana.

E m ig ran ti so to re j pozva
ni, da izva ja jo  vedno b o lj in 
tenzivno vlogo v naši deželi, 
posebno v Benečiji, k a jt i 
brez realnega prispevka 
ro jakov, k i delajo danes na 
tu j i  zem lji, se bo mogla ze
lo težko rea liz ira ti rekon
s trukc ija .

In  prav zato b i b ilo  prav, 
da b i p o lit ik i na evropskem 
n ivo ju  predlagali konven
cijo , k i b i favo riz ira la  povra
tek Slovencev in  Furlanov 
v dom ovino potom  dogovo
rjene skupne po litike , k i b i 
jam čila , harm onično v k lju 
čitev v naš p ro d u k tivn i s i
stem, kakor določene ga
rancije  za fo rm a lno  ohran i
tev aktualnega dela v tu j i  
državi za določeno število 
let, če je  sedaj to  stanje 
m orda nezadovjivo.

Predvidevati pa moramo, 
da bo povratek em igrantov, 
k i je  že v teku, prinesel tu 
d i obnovo družbenih, social
n ih  in  p o litičn ih  s tru k tu r, k i 
j ih  bodo p r im e rja li z raz lič 
n im i sistem i m iš ljen ja  in  
m etodam i dejanj, k i se da
nes izva ja jo  p r i nas.
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Ì M  Ulti

Društvo beneških minatorju, kulturno društvo «Ivan 
Trinko», Zveza beneških emigrantov in Novi Matajur 
organizirajo na dan Sv. Barbare, 4. decembra 1976

TRADICIONALNI PRAZNIK MINATORIA
p r o g r a m

Ob 9. uri sprejem gostov in oblasti na sedežu dru
štva «Ivan Trinko», via Patriarcato, 18 u 
Čedadu;

Ob 9,30 ogled fabrike blizu Čedada;
Ob 10,30 uri odhod na potresene kraje Benečije;
Ob 13.00 kosilo u tipični beneški oštariji.

Na srečanje minatorju so vabljeni:
Beneški šindaki, predstavniki useh tistih komu- 

nov v Sloveniji, u katerih so bili prejšnja leta gostje 
beneški minatorji. Ti komuni so: Velenje, Tolmin, 
Idrija, Nova Gorica, Sežana, Koper in Piran.

P.S.
Za upisovanje se interesenti lahko obarnejo: Na 

kulturno društvo «Ivan Trinko» u Čedadu, via Patriar
cato 18 - tel. 71-386 ali pa na redakcijo Novega Ma
tajurja, Čedad, stretta B. De Rubeis, 20.

Na kongresu 
ANPI v Firencah 
govorili tudi o 
problemih 
Benečije

V soboto 6. novembra se 
je zaključil v Firencah 8. 
kongres italijanskih partiza
nov A.N.P.I. V Videmski de
legaciji, ki je šla na kon
gres, je bil tudi beneški Slo
venec, predsednik partiza
nov iz naših dolin, Mario 
Bergnach iz Pačuha. Osmi 
kongres A.N.P.I. je bil za 
Slovence, posebno za nas, 
izredno važen. Na kongresu 
so se obvezali, da se bo
do borili za globalno zašči
to Slovencev v Italiji, dele
gati iz naše dežele pa so 
govorili o specifičnih pro
blemih Beneške Slovenije 
in o krivicah, ki nam jih de
lajo oblasti.

Zelo važen je bil govor 
o naših problemih bivšega 
komisarja brigade «Natiso- 
ne» Giovannija Padoana 
Vannija iz Krmina in Vla
dimirja Kende iz Trsta.

Kongresisti so ju pozdra
vili z dolgotrajnim in prisrč
nim aplavzom, kar pomeni, 
da so čuteni med italijan
skimi partizani problemi na
rodnostnih manjšin.

Za nas je bil kongres A. 
N.P.I. važen tudi zato, ker 
so izvolili v vsedržavni 
svet tri Slovence. Ti so: La
di Dornik iz Gorice, Vladi
mir Kenda in Andrej Re- 
ner iz Trsta.

V vsedržavni odbor, ki 
šteje 23 članov, pa je bil 
izvoljen naš velik prijatelj, 
Federico Vincenti, predsed
nik A.N.P.I. iz Vidma.

Vsem izvoljenim čestita
mo in jim želimo dobro in 
uspešno delo v prid demo
kracije in svobode.

Dolina Idrijce pod Staro Goro

Emigrazione
In  occasione dell'approva

zione della nuova legge Re
gionale sull'emigrazione sem
bra opportuno fare alcune 
considerazioni sul fenomeno 
m igra torio  in  Benecia e p iù  
generalmente su ll’andamen
to demografico della zona. 
Secondo le statistiche ISTAT  
la popolazione della Benecia 
è d im inu ita  d i o ltre  50% in 
cinquanta anni e cioè dal 
1921 (anno in cui la popo
lazione è stata al massimo 
del suo sviluppo) al 1971, 
passando da 25.345 a 12.593 
unità.

Se l ’evoluzione dem ografi
ca è stata negativa dal 1921 
in poi, i l  fenomeno m igra
torio , sempre presente nella 
nostra storia, si è partico la r
mente sviluppato dopo il 
1961, assumendo nella zona 
fo rm a d i vero e p roprio  spo
polamento. Questo avviene 
quind i al momento del de
collo economico del Paese, 
comprovando una volta an
cora,come i l  capitalism o ne
cessita, per svilupparsi, d i 
concentrare capitale a forza- 
lavoro in determ inate aree, 
usando l ’emigrazione in te r
na ed internazionale e crean
do delle zone sottosviluppa
te,reali riserve d i manodo
pera.

Questo significa che nella 
quasi to ta lità  dei casi, si e- 
migra sotto la spinta della 
costrizione; e le cause che 
determinano l ’emigrazione e 
i m odi in cu i essa si svolge 
sono ben lon tan i dalla libera  
scelta.

Ciò non vale solo per la 
Benecia o l'I ta lia  ma trova  
conferma in tu t t i i Paesi d i 
emigrazione qua li in Europa, 
la Turchia, la Grecia, i l  Por
togallo, la Spagna, la Jugo
slavia. Questo conferma la

gravità dei problem i stretta- 
mente collegati del sottosvi
luppo e della concentrazione 
in Ita lia , in Europa e nel 
mondo.

Uno dei problem i p iù scot
tan ti per l ’emigrazione italia- 
na oggi è d i carattere p o lit i
co. Si può in e ffe tti conside
rare che ha superato, nella 
maggior parte dei casi, lo sta
dio della lo tta  per i l  m ig lio 
ramento della p ropria  con
dizione economica. La riven
dicazione oggi è d i carattere  
qua lita tivo  e riguarda l'orga
nizzazione della partecipa
zione dei lavo ra to ri m igran
ti alla v ita  politica, sia del
l ’Ita lia  che del Paese dove 
risiedono. E ’ inconcepibile  
che ancora oggi o ltre  10 m i
lio n i d i lavo ra to ri em igranti 
residenti in Europa siano 
p riva ti d i uno dei d ir i t t i  p iù  
essenziali nelle società demo
cratiche, e cioè, la parteci- 
zione alla v ita  politica.

La Conferenza Nazionale 
de ll’Emigrazione svoltasi a 
Roma due anni fa ha avan
zato una serie d i proposte 
scaturite dal d iba ttito  sulla  
4.a relazione e cioè quella le t
ta, a nome d i tu tte  le asso
ciazioni democratiche, da Ma 
rino Carboni, a llora  presiden
te nazionale delle AC LI: d ir i t 
to d i voto a ll’estero, demo- 
craticizzazione delle s tru ttu 
re consolari, i l  com itato in 
term in isteria le, rifo rm a  del 
com itato consultivo degli I ta 
lian i a ll’estero ecc.

Ora, in questi momenti d i 
grave cris i economica, la do
manda d i partecipazione cre
sce ancora e si sta sviluppan
do fortem ente anche nelle re
gioni d i emigrazione. Per e- 
sempio nella nuova legge re
gionale in materia d i emigra
zione, accanto agli indubbi

pun ti positiv i, ma quasi e- 
sclusivamente d i carattere as
sistenziale, la richiesta p o lit i
camente p iù  qualificante pre
sentata dalle associazioni e 
dai sindacati, è una reale par
tecipazione dei lavora to ri m i
g ranti alla determinazione 
della po litica  regionale d i 
sviluppo economico e della 
emigrazione. Questa rivendi
cazione non è stata recepita.

L 'emigrazione è chiamata a 
svolgere sempre p iù  un ruolo  
attivo  nella nostra regione e 
particolarm ente in  Benecia 
nella m isura in cui la rico
struzione potrà  d iffic ilm e n 
te realizzarsi senza un reale 
apporto dei corregionali che 
oggi lavorano all'estero.

Continuazione a pag. 2
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Na Tolminskem hitro odstranjujejo 
posledice potresa

OBNOVA BREGINJSKEGA KOTA
UMRL JE ALBERT REJEC

Bil je naš velik prijatelj

Znano je, da je bila od po
tresa 6. maja, 11. in 15. sep
tembra hudo prizadeta tudi 
tolminska občina, posebno pa 
vasi v breginjskem kotu.

Najbolj so bile porušene va
si Podbela, Borjana in Bre- 
ginj.

Ljudje, ki prihajajo čez mejo, 
tako Slovenci kot Italijani, pri
povedujejo, da se v teh krajih 
dela s polno paro, da se gradi 
in obnavlja z veliko hitrostjo. 
Da bi več zvedel, sem šel do 
Tolmina, da se pogovorim s 
predstavniki občine. Srečal 
sem se s sekretarjem OKZKS, 
tov. Vladom Uršičem in mu 
takoj povedal namen mojega 
obiska.

Obnovljena Podbela

«Ali je res, kar pravijo Iju- 
Jje, da se pri vas zelo hitro 
jdstranjujejo posledice potre
sa, da se dela, gradi in obna- 
rlja s polno paro?» sem ga 
rprašal.
«Če ne vidiš z lastnimi očmi, 
le boš verjel. Preskrbeli ti bo- 
no dovoljenje, da si sam ogle- 
iaš breginjski kot, ker so bile 
)osledice potresa najbolj ka- 
astrofalne», se je glasil Ur
šičev odgovor.

Zastavil sem mu drugo vpra
šanje: «Zakaj je treba dovo- 
jenje za ogled breginjskega 
;ota?».

«Zato ker se nam mudi, za- 
o, da se ne ovira ljudi pri de- 
u, da se ne ovira prometa, 
:er imajo prednost težka vo- 
ila, ki vozijo gor gradbeni ma- 
erial, ne zaradi drugega».

Tretje vprašanje:
«Ali mi lahko daš nekaj po- 

latkov o tem, kar je bilo na
bavljenega in kar imate še v 
lačrtu napraviti?».

Odgovor: «Na področju ob- 
šine Tolmin bo izročenih v po- 
abo do konca novembra 480 
lovih hiš. To so montažne hi
še, ki se delijo v tr i katego- 
ije: za 3, za 5 in za 7 oseb. 
zročene bodo tis tim  druži- 
lam, ki so imele hiše poru
šene.

Ob istem času se gradi 30 
večnamenskih montažnih ob- 
ektov. V te objekte bo šlo 
)d 30 do 50 ljudi. Računamo, 
Ja bodo v njih stanovali Iju- 
Jje približno dve leti. V te 
ibjekte se bodo vselili pred
vsem tis ti, ki bodo obnavljali 
svoje domove na klasičen na- 
:in.

Po obnovitvi vseh domov, 
)odo ti večnamenski objekti 
služili v razne svrhe. Lahko 
se jih  bo spremenilo v dvora- 
ie, kjer se bo razvijalo kultur- 
io  in družbeno življenje, za 
šport, otroške vrtce, trgovine, 
gostilne in drugo. Odvisno bo 
iač od tega, kar jim  manjka v 
Joločenem kraju.

Na raznih krajih se gradijo 
tudi skupni živinski hlevi (stal
le sociali, prev. ur.) v Kobari
du pa se gradi zdravstvena 
postaja.

Ker govorimo o načrtih, naj 
ti še povem, da bo gradila že 
zgodnje pomladi republika Ma
kedonija šolo v Breginju, 
Hrvatske v Bovcu, izobraže
valna skupnost Slovenije na 
Žagi, Vojvodina in Srbija pa 
bosta gradile drugo fazo šol
skega centra v Tolminu.» je 
zaključil Uršič.

Sem zadovoljen s podatki, 
ki mi jih  je vljudno posredo
val, a želel sem iti tja, kjer 
se največ gradi, v breginjski 
kot, zato me je spremljal do

centra «Posočje obnova», kjer 
so mi preskrbeli dovoljenje, 
da si lahko ogledam, kar sem 
si želel.

V Tolminu se je vsedel v 
moj avto inž. Orožen, ki dela 
že več mesecev za obnovo 
Posočja. Peljal se je z mano 
do Kobarida in mi marsikaj 
povedal o načinu dela, ki ga 
vodi njihov štab za obnovo po
rušenih in poškodovanih vasi.

Iz Kobarida sem se spustil 
v breginjski kot. Že takoj za 
vasjo Kreda, sem videl na ce
sti veliko tablo z napisom: 
«Prednost težkim vozilom, dr
žite se skrajno desno». Pre

je dragocen, čas je zlato, po
sebno zato, ker jim  še vreme 
nagaja. Srečaš kamione, ki vo
zijo gor in dol z evidenčnimi 
tablicami iz vseh pokrajin Slo
venije, pa tudi iz drugih repu
blik. Med delavci so Sloven
ci, Hrvatje, Bosanci in iz dru
gih republik. Na delu, v obno
vi porušenih vasi utrjujejo 
bratstvo in enotnost. Prizadeti 
domačini nimajo dovolj besed, 
da bi jih pohvalili.

«Bogi reveži, delajo za nas 
noč in dan, v vodi in blatu in 
nikoli ne jamrajo!» ti pravijo 
domačini.

Popravljajo domove in po
stavljajo lepe montažne hiše.

Iz Borjane sem se spustil v 
Podbelo, ki je bila do tal po
rušena.

Ostalo je pokonci samo eno 
staro kmečko poslopje. Sedaj 
se ti iz klanca za vasjo nudi 
čudovit pogled. Podbela je vsa 
ali skoraj vsa obnovljena. Prav 
tis ti dan, 'ko sem bil gor, so 
izročili v porabo 4 montažne 
hiše. Graditelji, Primorje A j
dovščina in Marles iz Maribo
ra upajo, da bodo do konca 
novembra letos izročili lastni
kom vse hiše, tako nam je po
vedala simpatična gospodič
na, Dragica Bence, ki je šef 
gradbišča od Marlesa.

Nisem mogel verjeti, da so 
to montažne hiše. Podobne so 
vilam in so različne veliko
sti, sorazmerne za število dru
žinskih članov.

«Od kdaj delate tukaj?» sem 
vprašal mlado gospodično, ki 
je imela gumijaste škornje na 
nogah, opacana od luže in 
malte.

Začeli smo 30. septembra 
in bi bili še mnogo več na
pravili, če bi nam ne nadle
govalo slabo vreme!» mi je 
odgovorila.

Ni mogoče, da se postavi v 
tako kratkem času pokonci ce
lo, novo vas, takšno kot jih 
imamo precej v Benečiji. Pa 
je le res. Delajo hitro in resno.

Ko sem odšel iz nove Pod- 
bele, sem pomislil na težave, 
ki jih imajo, na primer v občini 
Bardo, ker niso še dobili zem
ljišča, na katerem bi morala

»
Takole zgledajo od blizu hiše v Podbeli, ki so bile montirane v tako krat
kem času. Na sliki vidimo šefa gradbišča, Dragico Bence

vidno moraš voziti, ker je na 
cesti velik živžav, izredno ve
lik promet.

Veliki kamioni vozijo grad
beni material.

Vsem se nekam mudi. Ko 
greš gor, imaš vtis, da si od
več, da si v napoto. Vtis imaš, 
da si v velikem mravljišču. Vsi 
h itijo , da bodo imeli streho 
nad glavo pred zimo. Vprašaš 
delavce, želiš kaj zvedeti. Ni
majo časa ti odgovarjat, čas

Tudi nas Benečane je pretresla 
vest, da je  dne 28. oktobra umrl v 
Ljubljani naš dolgoletni znanec in 
prija te lj A lbert Rejec ali Berti, kot 
smo ga po domače klicali.

Rejec je bil rojen v Tolminu dne 
6. aprila 1899. Njegov oče je bil 
kovač. V družini je bilo 6 otrok. 
Berti je  začel hoditi v šolo v Tolmi
nu in ker je bil nadarjen, ga je 
oče poslal v gimnazijo v Gorico, 
kjer je ostal do druge svetovne 
vojne. Družina je morala v begunst
vo in Berti je  nadaljeval svoje štu
dije v Šentvidu pri Ljubljani, kjer 
je m aturiral leta 1918. Očeta so 
poklicali k vojakom in je padel le
ta 1917, tako da je mati ostala sa
ma z otroki. Po vojni so se vrn ili v 
Tolmin, k je r je Berti dobil službo 
kot tolmač za slovenski in nemški 
jezik. Z zaslužkom je pomagal dru
žini. Tu je ostal do leta 1922. Nato 
se je vpisal na univerzo v Padovi in 
obenem sprejel službo tolmača pri 
državnem svetu v Rimu (Consiglio 
di S tato). Tu se je večkrat srečal s 
slovenskim i poslanci. V te j službi 
pa je ostal le malo časa, ker je pri
šel fašizem na oblast. Vrnil se je 
v Tolmin, da bi se popolnoma po
svetil primorskemu ljudstvu. Pove
zal se je s pisateljem  Francetom 
Bevkom in Zorkom Jelinčičem, ki 
je bil takrat ta jn ik  Zveze presvetnih 
društev za Goriško. Pisal je  v raz
ne liste in pomagal ure jevati knjižne 
zbirke Goriške matice. Bil je  tudi 
ta jn ik političnega društva «Edinost» 
za Goriško. Ko so faš is ti ukin ili slo
venske šole in razpustili prosvetne 
organizicacije in zatrli slovenski 
tisk, so se dijaki in drugi izobra
ženci zbirali po planinah in kot 
«izletniki» prire ja li razne sestanke. 
Tudi Rejec in Jelinčič sta zbirala 
dijake in leta 1928 je bilo tako sre
čanje na Banjški planoti, katerega 
se je udeležil tudi študent tehnike 
Danilo Zelen iz Ljubljane, s katerim 
je bil Rejec tudi pozneje povezan. 
Fašistična policija je kmalu nato 
aretirala Jelinčiča in leta 1931. je 
bil obsojen na 20 le t ječe. Iskali 
so tudi Rejca, ki se je precej ča
sa skrival in leta 1929. pobegnil v 
Jugoslavijo. Občutil je  vso grenkobo 
emigranta. S telesom je bil na svo
bodnih tleh, s srcem pa je  ostal pri 
svojih rojakih, ki so trpe li pod fa
šizmom. Začel je izdajati lis t «Svo
boda», ki je  izhajal od aprila 1929 
do sredine leta 1940. Namenjen je 
bil Slovencem pod fašistično Ita
lijo in so ga skrivaj prenašali čez 
mejo. Poleg «Svobode» je izdal tu 
di nekaj štev ilk  «Borbe» in «Straže 
ob Soči». Vsi t i lis ti so b ili v pro
tifašističnem  duhu.

Rejec je tudi sam prihajal le
galno čez mejo in se srečaval z 
zavednimi Slovenci. Fašisti in na
cis ti so postali nanj pozorni in so 
zahtevali od jugoslovanske oblasti,

naj ga aretirajo. Dvakrat je bila nanj 
razpisana posebna nagrada za 
tistega, ki bi ga prijavil ali ujel. 
Prvič so jo razpisali faš is ti, nato 
pa še nacisti. Rejec se je moral 
umakniti iz Slovenije in je odšel v 
Beograd, kjer je pod imenom An
ton Mladen postal generalni in or
ganizacijski ta jn ik  «Zveze jugoslo
vanskih em igrantskih združenj iz 
Julijske krajine». Tu je deloval do 
leta 1940, ko je jugoslovanska vla
da prepovedala delovanje Zveze. V 
vseh teh le tih je Berti navezal s ti
ke z dr. Josipom Wilfanom in z dr. 
Engelbertom Besednjakom, ki sta 
se potegovala za pravice narodnih 
manjših. Pismene stike pa je na
vezal tudi z ita lijansko politično 
em igracijo v Parizu, kjer je Carlo 
Rosselli ustanovil gibanje «Giusti
zia e libertà», ki se je borilo proti 
fašizmu. Temu gibanju je pomagala 
tudi slovenska in hrvatska organi
zacija TIGR, s katero je bil Rejec 
tesno povezan.

Po razpustu Zveze je Berti sto
pil v ilegalo in v Beogradu doča
kal začetek druge svetovne vojne. 
Svoje delo je nadaljeval proti oku
patorju in ko je bil Beograd osvo
bojen, je s top il v Slovenski bata
ljon. Kot partizan je bil nekaj časa 
za tolmača v ita lijanski d iv iz iji «Ita
lia», ki je  nastala iz razpadle ita
lijanske vojske na jugoslovanskem 
ozemlju.

Po osvoboditvi je  prišel zopet v 
Slovenijo in ker je najbolje poznal vsa 
vprašanja in težnje primorskega 
ljudstva, je nastopil službo v tiskov
nem uradu predsedstva vlade SR 
Slovenije. Tu je ostal do leta 1948, 
nato pa je do upokojitve deloval v 
inštitu tu  za narodnostna vprašanja 
ljubljanske univerze. Upokojen je 
bil leta 1959. Upokojitev pa je zanj 
pomenila prosti čas za pisanje. Vse, 
kar si je nabral v razburkanih le tih 
svojega življenja, je  zdaj naravnost 
bruhalo iz njega. M is li so se kopi
č ile  in jih  je  metal na vsak papir, 
pa naj je  bil papir od reklame ali 
prazne strani kake revije. Ni imel 
časa, da bi to prepisoval, pač pa 
je  kar na takih papirjih pošiljal raz
nim uredniom, kot bi se bal, da bi 
se mu medtem druge m isli izgubile. 
Vsa ta leta po upokojitvi je  zalagal 
ves prim orski, zlasti zamejski tisk. 
Dopisoval je v Primorski dnevnik, v 
Gospodarstvo, v naš Novi Matajur, 
v Jadranski koledar, v Trinkov kole
dar, v Koledar goriške Mohorjeve 
družbe itd. Leto za letom so se 
v rs tili njegovi članki, ki nam od
krivajo, s kakšno ljubeznijo se je 
zanimal za zamejske Slovence in s 
kakšno odločnostjo se je zavzemal 
za njihove pravice. Nadvse pa je 
ljubil Beneško Slovenijo, katero je 
neštetokrat prepešačil od Čedada 
do Štoblanka in od Ažle do Ma
tajurja. Pisal je o Trinku in Cuffolu,

o beneških vasicah in ljudeh, o 
duhovnikih in društvih, o jeziku in 
beneški govorici. Kot otrok se je 
razveselil vsake novice, ki je  pri
šla iz Benečije, posebno ko je zve
del za uspehe kulturnih društev. Še 
lani je  napisal več člankov za Trin
kov koledar. Zdaj pa je njegov glas 
utihnil.

Dne 4. novembra ob 14. uri smo 
ga čakali pred pokopališčem na Vi
ču v Ljubljani. Tam je stala njegova 
vdova, gospa Tatjana, tr i njegove 
sestre, sorodniki in veliko število 
njegovih prija te ljev in sodelavcev. 
Radi bi še enkrat v ideli njegovo v i
soko postavo in živahne oči. Zdelo 
se nam je neverjetno, da je od tega 
moža ostala le majhna žara pepela, 
ki jo  je  nosil mlad fant. Pogreb je 
vodil pater dr. Roman Tominec, ki 
je bil njegov prija te lj in ga je  pred 
13 le ti tudi poročil. Pri vhodu na 
pokopališče je o pokojnem Bertiju 
spregovoril njegov sodelavec Do
minko, ki je  orisal dolgo in težav
no pot njegovega življenja. S krat
kimi besedami se je nato poslovil 
od njega učite lj Močnik. Ko smo 
stopali po pokopališču, je začelo 
deževati, kot bi tudi nebo jokalo za 
tem možem. Pri grobu mu je naj
prej spregovoril dr. Tominec, ki se 
je zahvalil vdovi, da mu je zadnja 
leta življenja z veliko ljubeznijo 
pomagala pri njegovem delu. Potem 
se je poslovil od njega uč ite lj Sko
čir, rojak iz Kobarida, zadnji pa je 
spregovoril njegov soborec T. Ru
tar, to lm inski rojak.

Vsi govorniki so se poslovili od 
velikega pokojnika z ganljivim i be
sedami. Mi pa mu v slovo na krat
ko rečemo: Hvala ti, Berti, za vse, 
kar si napravil za beneške Slovence.

Mladi Slovenci pomagajo 
Beneški Sloveniji

republika Slovenija zgraditi 8 
prefabriciranih hiš!

Nekaterim je več mar niz
kotno politikantstvo, kakor pri
hodnost in dobrobitnost naših 
ljudi!

Rad bi bil, če bi bili šli z 
mano v breginjski kot nekate
ri naši politikanti in z njimi 
tis ti ljudje, ki trp ijo  zaradi 
njihove zakrknjene politike.

Izidor Predan

m  •>;

Emigraz ione

Otroci iz Domžal pri Ljubljani, ki so prišli pomagat v Bardo, skupaj 
prof. černom

Učenci osnovne šole J. Broz Tito iz Domžal (Dare Kos, 
Dare Prelovšek, Štirn Jože, Svetlin Tomaž, Mihelčič Tomaž, 
Klemenc Andrej, Rojc Tone, Zemljak Branko, Pivec Janez, 
Kušar Vinko) in prof. Klemenc Metod so se prostovoljno 
odločili, da s svojimi mladimi rokami (imajo povprečno 
14 let) pomagajo domačinom Tera in Podbarda v dneh od 
1-10. julija in s tem pokažejo človeško solidarnost s prebi
valci lepe doline Tera, ki jo je potres tako težko prizadel.

Continuazione dalla 1“ pag.

Sarebbe opportuno che i 
p o lit ic i propongano, a live llo  
europeo, una convezione che 
favorisca il  rien tro  dei fr iu la 
ni e sloveni, attraverso una 
concertata po litica  com unita
ria  che garantisca, sia un'ar
monioso inserimento nel si
stema p rodu ttivo  nostrano 
che precise garanzie d i con
servazione form ale de ll’attua  
le posto d i lavoro nel Paese 
estero per un determ inato nu 
mero d i anni, in caso d i e- 
ventilale insoddisfacente in
serimento.

E ’ ino ltre  da prevedere che 
i l  r ien tro  d i em igranti, già in 
atto, p o rti ad un rinnovamen
to delle s tru ttu re  associative, 
sociali e politiche che si tro 
veranno confrontate con si
stem i d i pensiero e metodi 
d i azione diversi da que lli og
gi in a tto  nel Paese.

Ferruccio C la v o r a

Pokojni Albert Rejec
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UNIONE EMIGRANTI SLOVENI

INAUGURATA LA SEZIONE 
Dl SERAING (BELGIO)

LETTERA DEL S IND A C O  DI SERAING

Seraing, le 26 octobre 1976.

Madame, Monsieur,

D e a Conseillers provinciaux et régionaux de la province 
d'UDINE (ITALIE) seront de passage dans notre commune à 
l'occasion de la création d'une section, à Seraing, de 
"l'Unione Emigrati Sloveni del Friuli - Venezia - Julia".

Le collège échevinal aura le plaisir de recevoir ces 
personnalités dans les salona de l'h&tel de ville, le mardi 
2 novembre 1976, à 11 h.

Nous vous saurions g r é  de bien vouloir vous joindre à 
lui pour les accueillir.

Veuillez agréer, Madame, Monsieur, l'assurance de notre 
considération distinguée.

LE SECRETAIRE COMMUNAL, LE Bo/ÌRGMESTRE,

f i

Seraing, 26 ottobre 1976

Dal 30 ottobre al 2 novem
bre è stata inaugurata a Se
raing la sezione locale della 
Unione Err>;ganti Sloveni del 
Friuli - Venezia Giulia con 
una serie di manifestazioni 
politiche, culturali e ricreative 
di alto livello.

Il tutto iniziava il venerdì 
29 sera con la partenza da 
Brischis con fermata a Pon- 
teacco ed a Cividale di un 
pullman che portava una cin
quantina di valligiani a ritro 
vare parenti ed amici residen
ti in Belgio.

Il giorno dopo, verso mez
zogiorno, la comitiva veniva 
festosamente accolta a Se
raing, presso la Missione Cat
tolica Italiana, chiamata an
che «Casa Nostra» da un cen
tinaio di persone. Il pomerig
gio veniva dedicato alla si
stemazione.

Alle ore 20 un folto gruppo 
di valligiani e di emigranti slo
veni si incontrarono con la 
comunità italiana di Seraing. 
In questa occasione avveniva 
un importante scambio tra le 
varie culture esistenti nella 
comunità degli emigranti ita
liani di Seraing.

L’incontro (al quale presen
ziavano il consigliere regiona
le Dušan Lovriha ed i consi
glieri provinciali Giuseppe 
Chiabudini e Paolo Petricig, 
arrivati nel frattempo) tra l’a l
tro anche molto allegro, si 
concludeva abbastanza tardi.

La domenica mattina alla 
Messa delle 10 Chiabudini in
terveniva leggendo l’epistola 
in friulano ed in sloveno.

Alle ore 15, presso il Cen
tro Culturale Comunale di Se
raing, iniziava la cerimo
nia ufficiale di inaugurazione 
con l’esecuzione di «Oj boži- 
me» da Anton Birtič.

Prendeva quindi la parola 
il presidente Pasquale Toma- 
setig che ringraziava per la 
loro presenza i numerosi con
venuti e le autorità italiane 
presenti: Il consigliere regio
nale D. Lovriha, in rappresen
tanza del Consiglio Regiona
le, i consiglieri provinciali Giu
seppe Chiabudini e Paolo Pe
tricig, in rappresentanza del 
Consiglio Provinciale (vedi d i
scorso).

Dava quindi lettura della let
tera del consigliere regiona
le, Drago Štoka, impegnato in 
un’asesmblea sulle minoran
ze a Sappada e del telegram
ma dell'assessore regionale 
al lavoro e a ll’emigrazione Dal 
Mas.

Intervenivano quindi Lovri
ha e Chiabudini che portava
no rispettivamente il saluto 
del Consiglio Regionale e Pro
vinciale di Udine.

In seguito prendevano la 
parola Ado Kont, segretario 
dell’Unione, che sottolineava 
l'importanza della manifesta
zione, sopratutto tenendo 
conto del contesto sociale, 
economico e politico creatosi 
dopo il terremoto, e Alfredo 
Cicigoi (vedi discorso).

Seguiva la proiezione di 
una interessante serie di dia
positive realizzate in Benečija 
da Luciano Feletig, presiden
te dell'UES e commentata da 
A. Kont.

Il presidente Tomasetig 
consegnava quindi un ricordo 
alle autorità presenti.

Dopo qualche minuto di 
pausa, durante la quale si esi
biva A. Birtič, iniziava la ta
vola rotonda, presieduta da 
Ferruccio Clavora, responsa
bile della sede di Cividale del

l'Istituto Sloveno di ricerche.
Nella sua introduzione Cla

vora insisteva particolarmen
te sull’importanza politica del
la tavola rotonda che vedeva 
riunite oltre 300 persone. Do
po aver definito le modalità 
ed i tempi di svolgimento del
la stessa, passava la parola 
a G. Chiabudini, che trattava 
del problema dell'emigrazio
ne nella Slavia Veneta, a Pe
tricig che illustrava le condi
zioni della Benečija dopo il 
terremoto, A. Kont che com
mentava la nuova legge Re
gionale sull'emigrazione e D. 
Lovriha che trattava del pro
blema della minoranza nella 
regione.

Nelle sue conclusioni Fer
ruccio Clavora proponeva di 
ripetere tale tavola rotonda in 
Benečija.

Dopo il dibattito i presenti 
(tra i quali si notava una im
portante delegazione della se
zione di Tamines) avevano di
ritto ad un momento di pausa, 
rallegrato da Birtič ed altri f i
sarmonicisti sloveni convenu
ti da tutto il Belgio.

Durante questa pausa F. 
Clavora, dell'Istituto Sloveno 
di Ricerche, la cui finalità è 
lo studio e la ricerca scienti
fica su tutti i problemi rela

tiv i alla minoranza slovena 
della provincia di Udine, ve
niva intervistato da una gior
nalista della radio belga, che 
realizzava un servizio specia
le sulla manifestazione.

Si apriva quindi il ballo ed 
iniziava una lunga notte slo
vena, nel corso della quale in
terveniva, con grande succes
so, il noto coro trevisano «La- 
gazuoi».

Allora interveniva anche il 
presidente della provincia di 
Treviso, al quale veniva illu
strato, particolarmente da 
Chiabudini, Tomasetig e Cla
vora, la problematica della 
Benečija.

In serata interveniva il con
sole generale d ’Italia a Liegi, 
dott. De Marsico e la gentile 
signora, così pure le delega
zioni di numerose associazio
ni di emigranti della provin
cia di Liegi.

Si può stimare che hanno 
partecipato alla manifestazio
ne oltre mille persone.

Il lunedì 1 novembre la g ior
nata è stata lasciata libera 
per consentire a tu tti di ripo
sare.

In serata, però, un gran nu
mero dei nostri partecipava 
alla tradizionale castagnata, 
organizzata alla Missione 
Cattolica di Seraing ed ani
mata dall'instancabile don V it

torio, dove ancora una volta 
si verificava un’interessante 
scambio di idee ed esperien
ze, mentre si sviluppava una 
spontanea rassegna di canti 
popolari regionali. I presenti 
hanno così potuto sentire 
canti siciliani, abruzzesi, friu 
lani, bergamaschi, sloveni, 
ecc.

Il martedì mattina la dele
gazione ufficiale si recava al 
Consolato generale d'Italia a 
Liegi per illustrare al console 
generale i problemi della Be
nečija.

In tarda mattinata la dele
gazione era ricevuta con so
lennità dall’amministrazione 
comunale di Seraing che ave
va allargato l'invito a tutti i 
provenienti della provincia di 
Udine ed abitanti a Seraing 
(vedi lettera).

In questa occasione era F. 
Clavora ad illustrare agli am
ministratori ed in presenza 
della stampa locale i proble
mi della Benečija.

In questa occasione è sta
to donato al cons. prov. G. 
Chiabudini un prezioso vaso 
della mondialmente rinomata 
«Cristallerie du Val St. Lam
bert».

Al termine della cerimonia 
veniva servito ai presenti un 
apprezzato rinfresco.

Alle ore 22, al momento del
la partenza, una grande schie
ra di amici assisteva ai ritua
li discorsi di ringraziamento, 
pronunciati non senza emo
zione.

Arrivederci Seraing! A pre
sto!

F. K.

Dopo aver ringraziato per 
la loro partecipazione le auto
rità presenti, dato lettura dei 
vari messaggi pervenuti e se
gnalato che solo il sindaco di 
Faedis aveva risposto all'in
vito, il presidente Pasquale 
Tomasetig proseguiva:

«Nessun altro ha risposto. 
Penso che questo fatto dimo
stri in maniera molto eviden
te il completo disinteresse dei 
nostri amministratori per il 
problema dell’emigrazione 
che così gravemente ha col
pito la Benečija.

Una volta ancora gli emi
granti sono fuori dall'interes
se dei nostri comuni.

In questi momenti partico
larmente gravi per il Friuli e 
la Benečija avevamo la spe
ranza di sentire dai nostri sin- 
daci quale fosse la situazio
ne nelle Valli. Non si sono 
neanche degnati di rispon
dere.

D’altra parte non possono 
dirci che sono troppo occu
pati per causa del terremoto, 
poiché sempre più emerge 
nel Friuli e particolarmente

Saluto
di Cicigo
presidente
della
sezione
di Tamin

«Innanzitu tto  vorre i con
g ra tu la rm i con il  Comitato d i 
Seraing per l ’o ttim a organiz
zazione d i questa manifesta
zione ed insistere su ll’im po r
tanza della creazione della 
sezione locale.

Un anno fà si è svolto a 
Tamines i l  2.o congresso del
la nostra Unione. Chi era pre
sente si ricorderà senz'altro 
delle rivendicazioni avanzate 
e delle risposte delle perso
nalità regionali presenti.

E ’ tempo che la d iscrim i
nazione in atto contro le Val
l i  venga defin itivam ente su
perata e che vengano prese 
le necessarie m isure per ga
rantire  la sopravivenza degli 
Sloveni della provincia d i 
Udine.

L ’Ita lia  è in crisi, una del
le p iù gravi della sua storia. 
Le responsabilità d i questa 
cris i vanno chiaramente de
term inate e denunciate: è sta
to i l  capitalism o a porta rc i in 
questo vicolo cieco, ed è sol
tanto con i l  suo superamen
to che si potrà uscire dalla  
crisi.

I l  problema della Benečia 
è uno dei p iù  gravi che l ’I ta 
lia  moderna abbia da riso l
vere, poiché ci ha sempre 
trascurati. N o i abbiamo pa
gato con la salute e con la 
vita i l  pane che ci siamo gua
dagnati.

In  quasi ogni numero del 
N ovi M a ta ju r vediamo fo to 
grafie dei nostri compagni d i 
lavoro ancora giovani, m orti, 
v ittim e  de ll’inesorabile ma
la ttia  dei m inatori.

Soltanto se ci uniamo, po
tremo risolvere i nostri p ro 
blemi. Per questo è estrema- 
mente positiva la creazione 
della sezione d i Seraing.

in Benečija una idea estrema- 
mente importante ed interes
sante per noi. Il Friuli e la 
Benečija potranno essere rico
struiti solo se verranno coin
volti gli emigranti.

Venire ad incontrare gli e- 
migranti era quindi nòn solo 
doveroso ma anche e sopra
tutto utile per intavolare un 
dialogo sul futuro della nostra 
terra, futuro nel quale abbia
mo noi tutti un ruolo impor
tante da giocare, e vogliamo 
essere resi partecipi della ri- 
costruzione.

Questa inaugurazione se
gna un passo importante nel
l’evoluzione associativa e 
quindi politica dei Benečiani.

Ogni emigrante subisce u- 
na crisi di identità. Ad un cer
to punto non sa più chi è, si 
trova preso tra due mondi, 
due civiltà. In lui si sviluppa
no una serie di contraddizio
ni psicologiche che lo metto
no in una situazione di incer
tezza, di sconforto, di paura. 
Questo per ogni emigrante.

Noi dobbiamo subire un 
processo più complicato an-

Signore, signori,
Dei consiglieri p rov inc ia li 

e regionali della provincia d i 
Udine ( I ta lia )  saranno d i 
passaggio nel nostro comune 
in occasione della  c ostitu- 
zione d i una sezione, a Se
raing, dell'Unione Em igranti 
Sloveni del F r iu li - Venezia 
Giulia.

cora. Poiché oltre ad essere 
attaccati alla cultura del Pae
se di origine, l’ Italia, siamo 
attaccati anche alla cultura 
della nostra nazione.

Per tanto tempo siamo sta
ti solo italiani, poi la necessi
tà di unirci in associazione 
per difendere i nostri d iritti 
ci ha portati alla presa di co
scienza dell'essere friulani. 
Finalmente, per problemi o- 
biettivi, nati dalla chiara ed 
evidente differenziazione che 
esiste, abbiamo preso co
scienza di essere Sloveni.

Parlavamo sloveno, canta
vamo sloveno, mantenevamo 
vive tradizioni delle nostre 
Valli, ma non avevamo co
scienza di essere sloveni e di 
cosa significa essere sloveno.

Questa manifestazione se
gna per noi un punto impor
tante: è l ’ inizio di un proces
so di identificazione cultura
le e quindi l’inizio di un mo
do diverso di vivere la nostra 
realtà associativa, il nostro 
modo di fare politico. Oggi d i
ventiamo soggetti attivi della 
costruzione del nostro futuro.

La giunta comunale avrà i l  
piacere d i ricevere queste 
personalità presso i l  m un ic i
pio, martedì 2 novembre 1976 
alle ore 11.

Saremo lie t i d i avervi con 
noi per accoglierli.

D is tin ti saluti.
I l  segretario comunale

Per questo abbiamo bisogno 
di sentire, ascoltare, capire.

Vogliamo sapere cosa signi
fica essere una comunità na
zionale ignorata, vogliamo sa
pere cosa e come hanno fa t
to gli Sloveni di Trieste e 
Gorizia, vogliamo liberamen
te cercare una nostra via per 
la soluzione dei nostri proble
mi.

Oggi per noi è un giorno 
importante, perchè oggi ab
biamo preso coscienza di es
sere diversi e vogliamo fare 
pesare la nostra ritrovata d i
versità, cercando l’aiuto di 
tutte quelle forze politiche 
che già hanno dimostrato il 
loro concreto interessamento 
ed invitando senza nessun 
preconcetto gli esitanti a 
schierarsi chiaramente senza 
più tentennamenti e ambigui
tà.

La Storia va avanti. Siamo 
nel passo della Storia, consa
pevoli delle difficoltà che cl 
troviamo avanti, ma convinti 
che alla fine la giustizia e la 
libertà prevaranno.

Po debati o problemih em igracije v Seraingu so se udeleženci pustili sli- Uniamoci, sapremo meglio 
kati našemu fotografu difendere i nostri d ir itt i» .

Discorso del presidente della sezione 
di Seraing Pasquale Tomasetig

I l  Sindaco

Un grande e sincero ringraziamento a:

Pasquale Tomasetig, Maddalena Crainich, Giu
seppe Balus, Mario Tomasetig, Silverio Obala, Gina 
Gariup, Gildo Trinco, Romano Firmani, a tutti i loro 
collaboratori, a don Vittorio Consoni, agli amici di 
«Casa Nostra« alla sezione di Tamines, e a tutti co
loro che hanno contribuito al successo dell’eccezio- 
nale manifestazione degli emigranti.

Predstavniki videmske Province, dežele in Zveze beneških emigrantov v 
Seraingu
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C o s ta  h a  r ic o rd a to  l’in c e n d io  
d e l p a e s e  e  le  v it t im e  

d e l n a z is m o
S A V O G N A

I PROBLEMI DEL COMUNE  
DEMOCRATICO

BLIŽA SE SV. BARBARA PRAZNIK MINATORJU

La situazione odierna dei 
com uni non è certo  da con
siderarsi flo rid a . Non costi
tuiscono perciò notiz ia  le 
d iffic o ltà  in  cu i vengono a 
tro va rs i alcune am m in is tra 
zion i loca li delle nostre Val
li. In  partico la re  si è fa tta  
u ltim am ente  pesante la si
tuazione d i Savogna, am m i
n is tra ta  dal 15 giugno 1975 
da una maggioranza d i s in i
stra, che ha ba ttu to  a sor
presa la DC.

I  p rob lem i del Comune 
sono s ta ti recentemente d i
scussi in  un  convegno degli 
am m in is tra to ri, al quale 
hanno partecipato anche re
sponsabili p o lit ic i dei p a r ti
t i  d i maggioranza.

Le d iffic o ltà  p rin c ip a li de
rivano dal notevole carico d i 
deb iti lascia ti dalle prece
denti am m in is traz ion i de
m ocristiane: nod i che ora 
vengono al pettine e che r i 
schiano d i paralizzare l ’a tt i
v ità  am m in is tra tiva . Alcune 
opere che sono causa del 
grave indebitam ento non si 
presentavano ben eseguite.

Cosi i l  rifac im en to  della 
strada Savogna-Cepletischis 
con un traccia to  che mette 
in  risch io  ogni g iorno la  c ir 
colazione, causa le frequenti 
frane.

P rim a del rifac im en to  la 
strada si presentava abba
stanza sicura, per quanto 
p iù  stre tta . Causa delle fra 
ne è la dem olizione dei mu- 
rag lion i a monte, in  un ter
reno ricco d i in f iltra z io n i d ’ 
acqua un ’opera, dunque, 
m al realizzata.

Assieme al traccia to  d i 
Masseris e M a ta ju r, i l  Co
mune d i Savogna ha venti
cinque ch ilo m e tri d i strade 
d i interesse tu ris tico . Esse 
vengono a gravare sul Co
mune per o ltre  sette m ilio 
n i a ll’anno per la  m anuten
zione, non sempre p e ra ltro  
ben eseguita dal Consorzio 
per le strade tu ris tiche.

L ’am m in istrazione p ro v in 
ciale, alle rich ieste dei con
s ig lie ri della  zona, ha sem
pre risposto  d i vo ler ven iie  
incon tro  con un co n tribu 
to; d i fa tto , però, non sì è 
v isto  ancora nulla.

Per cause varie (c ris i, te r
rem oto, ecc.) i l  tu rism o, al 
quale a lcuni si affidavano 
nei p rogram m i d i sviluppo, 
non riesce a tenere i l  passo: 
ra riss im i i  v is ita to r i estivi, 
scarsi que lli inve rna li, po
che le poss ib ili in iz ia tive  di 
rilancio .

Torn iam o al Comune: la 
rich iesta al Com m issario del 
con tribu to  per le opere pub
bliche danneggiate dal te rre 
m oto ( g li e d ific i p r iv a ti han
no avuto danni per 900 m i
lio n i)  non ha avuto esito po
sitivo. Perciò è giusto che 
si app ron ti un  preciso elen
co d i rich ieste per la  Regio
ne, posto che i l  comune di 
Savogna è, nelle V a lli del 
Natisene, fra  que lli che han
no subito m aggiori danni 
alle s tru ttu re  pubbliche: 
strade, ed ific i, acquedotti: 
richieste m otiva te  che non 
debbono rim anere inascol
tate.

Si parla  d i rilanc io  dei 
p rogram m i per l ’ag rico ltu 
ra! Però la  «pista» foresta
le d i Brizza, per cu i si è co
s titu ito  un regolare consor
zio, non ha trovato  eco 
presso l ’Ente d i economia 
montana: non v i è stata in 
fa t t i alcuna risposta alla do
manda.

L ’anno scorso, poi, non è 
stato nemmeno assegnato il  
con tribu to  per i l ib r i  scola
stic i: questo è inspiegabile, 
se non con una considera
zione generale, che vera
mente c i dispiace.

Si parla  d i una subdola 
m anovra d i boicottaggio del 
Comune d i Savogna da p a r
te della Regione Friu li-V e- 
zia G iu lia  e dagli E n ti, tu t t i 
dom ina ti dalla DC. Si par
la  d i una funzione poco 
chiara, per non d ire  confu
sa, del PSDI, che — in  Re
gione ed in  P rovincia  —  sta 
nella maggioranza, ma non 
riesce (o non ha interesse 
a fa r lo )  a sostenere cor. la 
dovuta au to rità  le giuste e- 
sigenze del comune demo
cratico.

Che sia davvero Savogna 
l ’u lt im o  comune d ’Ita lia?

I  g rupp i d i maggioranza 
d i Savogna intendono g iu
stamente ch ia rire  le respon
sab ilità  delle a m m in is tra 
z ion i passate e si propongo
no d i in fo rm are  la popola
zione e le forze po litiche  di 
tu t t i  i  p rob lem i in  discus
sione e delle proposte del 
Comune, chiamando tu t t i  
a lla partecipazione.

Ci pare un p roposito  im 
portante, affinché siano ve
ramente ch ia rite  responsa
b ilità  e p rogram m i, con la 
crescita della fiduc ia  dei c it
tad in i nei suoi am m in is tra 
to r i.

Paolo Petricig

Pauli Vogrig - K onšor a li 
Stefan iz L jes in  Genjo T rin - 
ko iz B rjega se spom injata  
težkih dni, ko sta m uora la  
kopa ti u ja m i č rn i karbon.

Po Novem M a ta ju r ju  po
si j  ata pozdrave usem kom- 
panjam , k i j ih  poznajo, po-

Mentre in  tu tte  le fraz io 
n i del Comune d i S. P ie tro  
al Natisone si assiste, f in a l
mente, a ll’in iz io  d i una se
rie  d i opere che vanno dalla 
costruzione dei basamenti 
per ì «contenitori»  o rd ina ti 
da Zam berle tti, a l m ontag
gio delle casette p rovvisorie  
«Suzica», fin o  alla costruzio
ne delle o tto  case p re fab
bricate  donate dalla  Slove
nia ad una cooperativa d i 
assegnatari, abbiamo una 
serie di loca lità  che restano 
escluse da tu t t i  i p rogram 
m i. Anche a Pulfe ro  ed a 
S. Leonardo si sta per pas
sare a ll’azione. Invece a Ver- 
nassino ( ma anche a Peglia- 
no, Erbezzo, per parlare  d i 
un comune gravemente dan
neggiato) non c i sono p ro 
gram m i d i a lcun genere.

V i è una scelta del com u
ne d i S. P ie tro  al Natisone 
che deve essere considerata 
sbagliata, anche se voglia
mo riconoscere la  buona vo
lontà. Se i  so ldati sono sta
t i  m andati a Vernasso, Az- 
zida, Clenìa, ecc., non si 
comprende perché non sia
no s ta ti m andati anche a 
Vernassino, nelle sue qua t
tro  borgate Sottovernassi- 
no, Puoje, Vernassino, Co
sta, assieme ai casali v ic in i. 
I  so ldati avrebbero avuto 
tu tto  i l  tem po d i superare 
le d iffic o ltà  d i im p ian to  dei 
basamenti in  terreno p iù  ac
cidentato che nella valle, 
posto che l ’installazione dei 
«contenitori»  non è ancora 
im m inente.

sebno pa tis tim , k i so se 
skupaj m a rtra li.

Sada sta spet «emigranta». 
Oba ž iv ita  u Laškem, u 
Corno d i Rosazzo. Sta naro
čena na N ovi M a ta ju r in  ra 
da parha ja ta  u ro jstne  
kra je.

Si è travisa ta  l ’in iz ia tiva  
delle casette «Suzica», le 
qua li non potevano sos titu i
re le baracche od i  conte
n ito r i, perché volevano es
sere uno stim o lo  per i l  Co
mune ad operare e, nello 
stesso tempo, una soluzione 
strettam ente p rovv isoria  in  
attesa de ll’in te rven to  di 
Zam berle tti e della Regio
ne; una risposta anche alla 
paura, spesso m otivata, di 
abitare in  un  ed ific io  lesio
nato, come ce ne sono a 
Sottovernassino, a Puoje ed 
in  tu tte  le località.

La popolazione d i Vernas
sino non se ne è vo lu ta  an
dare: vecchi, donne, bam bi
n i, sono rim a s ti in  tenda, 
oppure sono r ie n tra ti a pas
sar la notte  ai p ian i te rra  e 
nei f ie n ili, nel te rro re  che la 
casa cadesse.

Le poche «roulottes», d i 
cu i due giunte dalla  Slove
nia, non bastano oggi e non 
potranno rappresentare una 
soluzione domani. Per tu tt i,  
in  F r iu li, g li im pegni del go
verno sono una soluzione 
per i l  31 marzo. A Vernassi
no, pu rtroppo , si dà tu tto  
per riso lto , m entre c i vo r
rebbe una fo rte  in iz ia tiva  
del Comune per a ffron tare, 
n e ll’un ità  necessaria, i  p ro 
b lem i degli a lloggi tem pora
nei e della ricostruzione, la 
quale, in  questa situazione, 
deve avvenire in  tem pi ra 
p id i e con tecniche capaci 
d i garantire  la sicurezza del
le persone.

Domenica 14 novembre si 
è svolta a Costa d i S. P ietro 
al Natisone una semplice, 
ma s ign ificativa  cerim onia 
in  rico rdo  delle v ittim e  del 
nazismo e de ll’incendio del 
paese, e ffe ttua to  per rap 
presaglia dagli invasori te
deschi i l  9 novembre 1943.

A llo ra  fu rono  uccisi tre  
paesani: lo  studente Cernoia 
Giuseppe d i anni 17, Cer
noia M ario  e Turco G iu
seppe.

Due partig ian i, ca ttu ra ti a 
Costa, fu rono  fu c ila ti dopo 
poche ore nel co rtile  della 
scuola d i Savogna.

A lla commemorazione e- 
rano presenti, assieme alla 
popolazione locale, i l  sinda
co d i S. P ie tro  al Natisone 
cav. Gino Corredig, i  consi
g lie ri p rov inc ia li Petric ig  e 
Chiabudini, Predan, d ire tto 
re responsabile del nostro  
giornale ed a ltr i.

Ha celebrato la S. Messa 
i l  parroco d i Savogna, don 
Antonio M odonu tti. In  una 
breve predica ha rico rda to  
con parole toccanti l ’incen
dio e le v ittim e  della rap 
presaglia nazista.

Ha preso qu ind i la paro 
la, in  rappresentanza del 
Comune, i l  maestro M arcel
lo Bevilacqua.

E g li ha detto testual
mente:

«In  ricordo d i una giorna
ta d i lu tto  e d i tragedia che 
ha co lp ito  così duramente la 
laboriosa popolazione d i Co
sta nei suoi a ffe tti p iù  cari, 
ci vede qu i r iu n it i per ren
dere deferente omaggio ai 
suoi tre c ittad in i, così bar
baramente truc ida ti dal tra 
cotante invasore nazista.

I  tre caduti erano solo rei 
d i aver aspirato al supremo

Con una relazione, una 
esposizione d i fo togra fie  nel 
centro d i C ividale ed un do
cumento esposto su carte l
lon i, i  g iovani del centro d i 
in iz ia tiva  cu ltu ra le  hanno e- 
sposto, unitam ente a que lli 
della c ittà , i p rob lem i del 
te rrem oto  nelle V a lli del Na
tisone.

I  carte llon i, che hanno r i 
chiam ato l ’attenzione degli 
Sloveni che i l  sabato sono 
per Cividale, non hanno 
mancato d i rilevare che i l  ter 
rem oto si è inserito  in  una 
situazione d iffic ile  dal punto 
d i vista economico e socia
le: sottosviluppo, em igra
zione, po litica  d i repressio
ne della m inorana  slovena.

bene della libe rtà  del p ro 
prio  paese dal dom inio dello 
straniero, che a llora  causa
va tan ti lu t t i e tan ti danni 
tra  la pacifica popolazione 
d i queste convalli.

I l  sacro r ito  religioso a cui 
abbiamo testé assistito in 
riverente raccoglimento, ha 
voluto accomunare ancora 
una vo lta  ai valorosi tru c i
da ti dalle truppe naziste, i 
numerosi a ltr i so ldati che 
im m olarono le loro  fio re n ti 
giovinezze durante la l.a  e la 
2.a guerra mondiale, su tu tt i 
i campi d i battaglia, com
piendo i l  lo ro  dovere fino  al
l ’estremo olocausto.

A coloro dei presenti che 
hanno certamente sperimen
tato, a proprie spese e con 
gravi sacrific i personali l ’in i
quità de ll’oppressore nazista, 
va i l  nostro deferente omag
gio per i l  lo ro  coraggioso e 
fie ro  comportamento che, 
così egregiamente, hanno sa
puto opporre alla  fu r ia  sel
vaggia e insensata d i chi ave
va invaso e devastato la loro  
amata terra.

Ai giovani e giovanissim i 
d i questa amena borgata di 
S. P ietro al Natisone voglio  
ricordare ancora, in  quest’oc
casione che m i si o ffre, quan
to sia arduo, anche ai nostri 
giorni, mantenere quella l i 
bertà per cui Costa ha con
tr ib u ito  col sacrific io  dei suoi 
f ig li m ig lio r i e voglio anche 
esortarli,a questo proposito, 
ad operare sempre d i p iù  e 
con lo stesso ineguagliabile 
entusiasmo d i allora, a ffin 
ché il  regime democratico e 
la libe rtà  che sono dei pun ti 
di orgoglio della nostra Pa
tria ; possano esistere ancora 
per m o lti anni, anche se ciò, 
in  verità, comporta m o lti sa
c r if ic i e varie rinunce perso
nali e d i tu tta  la comunità».

I l  documento in fo rm a  di 
alcune in iz ia tive  positive  del 
com ita to  soccorso, in iz ia ti
ve che hanno provocato — 
finalm ente —  i l  ta rd ivo  in 
tervento del Com m issario 
d i Governo.

I l  dram m a delle V a lli del 
Natisone, dei paesi, delle 
fam ig lie  co lp ite  dal disastro, 
è rievocato dalle fo tografie , 
dalle im m ag in i co lte  dal 
p ro f. Petric ig  in  tu tto  que
sto tempo.

I  g iovani cividalesi si p ro 
pongono d i realizzare un 
conta tto  con g li studenti d i 
S. P ie tro  al Natisone per tra 
sferire  la documentazione 
nelle V a lli.

NASVIDENJE inž. SNOJ !

Inž. Snoj, ki je delal do novembra po naših hišah, se je vrnil v Ljubljano. 
Upamo, da bo še večkrat med nami (slika: P. Petricig)

V E R N A S S I N O  

Una frazione senza programmi

Viškorša. Stopnice, ki so vodile nekoč v kambro, ki je ni več...

C I V I D A L E

Le Valli in una ricerca dei giovani
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POMOČ IZ ŠVICE
Hvala županu in prebivalstvu Yverdona

T I R A N A  

Viškorša, Brezje, Prosnid imajo razdejana pokopališča

V soboto 6. novem bra je 
p riš la  v Benečijo delegacija 
občine Yverdona iz Švice.

Delegacija je  v rn ila  obisk 
naših županov Zuanella iz 
Sovodenj, Z u ffe r lija  iz Dre
ke in  nam estnika župana, 
Canalaza iz Grmeka, ka te ri 
so b il i  gostje tega švicarske
ga mesteca 6. m a ja  letos, 
p rav v trenu tku , ko je  b il 
p r i nas potres, k i je  povzro
č il to liko  žrtev in  to liko  
škode.

švicarsko delegacijo je 
vod il župan mesta Yverdon, 
socia list P ierre Duvoisin.

Z n jim  sta b ila  še odbor
n ik  za javna dela M arcel 
Jaccoud te r predstavn ik ita 
lija n sk ih  k u ltu rn ih  društev 
in  konfederacije s indikatov 
v Yverdonu, Federico Spa
gnoli.

Obisk švicarskih gostov n i 
b il samo form alne v lju d no 
sti. Oni so ho te li p rines ti so
lida rnost in  konkreten p r i
spevek od potresa prizadete
m u preb iva lstvu  Beneške 
Slovenije.

Takoj po prvem  potresu 
preteklega 6. m aja je  dala 
občina Yverdon pobudo za 
nab ira lno akcijo  v denarju,

Sabato 6 novembre è 
giunta nella Benečija una 
delegazione della m un ic ipa
lità  d i Yverdon (Svizzera) 
per res titu ire  la v is ita  a i no
s tr i sindaci, Zuanella d i Sa- 
vogna, Z u ffe r li d i Drenchia 
e al vicesindaco Canalaz d i 
Grimacco, i qua li erano o- 
sp iti della c ittad ina  svizze
ra i l  6 maggio u.s. p ro p rio  
nel m om ento in  cui da noi 
trem ò la te rra  che fece tan
te v ittim e  e ta n ti danni.

La delegazione svizzera 
era capeggiata dal sindaco 
d i Yverdon, socialista P ierre

med švicarsk im i občani, 
med ita lija n s k im i in  sloven
sk im i em igranti, k i j ih  je 
precej v tis tem  k ra ju , v p r id  
potresenim  občinam  Bene
ške Slovenije.

S tem, da so v rn il i obisk 
našim županom in  izp riča li 
človeško so lidarnost —  po
navljam o —  so p rines li tud i 
konkreten prispevek, zbran 
med občani, med ita lija n s k i
m i in  slovenskim i em igranti.

Naši župran i so se s tr in ja 
li, da naj gre prispevek na j
b o lj prizadetem u področju .

Tako je  župan Duvoisin iz 
Yverdona p us til zadrugi v 
Bardu, k i šteje 102 članov, 
ček za 10 m ilijo n o v  l ir .  Ta 
denar bo služ il p rav za po
p rav ilo  zadružnega sedeža.

Po bežnem ogledu Barda 
so dragi gostje ob iska li ob
čino Sovodnje, D reko in  
Grmek.

N jihov  obisk se je  zak lju 
č il s p r ije tn im  večerom v 
K lod iču , k je r  j ih  je  zadržal 
z našim i lep im i pesm i pev
ski zbor «Rečan».

V im enu naših l ju d i prav 
lepa hvala občin i in  p re b i
va lstvu Yverdona.

D uvoisin ed era composta 
d a ll’assessore ai lavo ri pub
b lic i M arcel Jaccoud e dal 
rappresentante dei c irco li 
cu ltu ra li ita lia n i Federico 
Spagnoli, i l  quale rappresen
tava anche la  Confederazio
ne sindacale d i Yverdon.

La v is ita  degli o sp iti sviz
zeri non era solo form ale  e 
d i cortesia. Essi hanno vo
lu to  porta re  la so lidarie tà  
e un con tribu to  concreto a l
le popolazioni della Slavia 
friu lana .

In fa tti,  subito dopo i l  p r i
mo terrem oto  del 6 maggio

scorso i l  Comune d i Y ver
don aveva promosso una 
sottoscrizione fra  i  c itta d i
n i svizzeri, em igranti ita lia 
n i e sloveni, m o lto  num ero
si in  quella località, a favo
re dei com uni della Slavia 
friu lana , c o lp it i dal sisma.

Restituendo la v is ita  ai 
nos tri sindaci, o ltre  che a 
porta re  la lo ro  so lidarietà 
umana —  lo  ripe tiam o — 
hanno porta to  con se anche 
un con tribu to  concreto, rac
colto tra  la  popolazione, tra  
g li em igranti ita lia n i e slo
veni.

I  n o s tr i sindaci erano dac- 
eordo che i l  con tribu to  vada 
alla zona p iù  co lp ita.

I I  sindaco Duvoisin, della 
sim patica c ittà  d i Yverdon, 
ha cosi lasciato alla coope
ra tiva  d i Lusevera, che con
ta 102 soci, un assegno d i 
10 m ilio n i d i lire  che ser
v iranno p ro p rio  per la rico 
struzione della sede della 
cooperativa stessa.

Dopo una breve puntata  a 
Lusevera, i  g ra d iti osp iti 
hanno v is ita to  i l  comune di 
Savogna, Drenchia e G ri
macco.

La lo ro  v is ita  si è conclu
sa con im a piacevole serata 
a Clodig, dove i l  coro «Re
čan» ha cantato in  lo ro  ono
re le nostre bellissim e can
zoni popolari.

In  nome della nostra  po 
polazione tante grazie alla 
m un ic ipa lità  e a tu tta  la 
gente d i Yverdon.

Ni uspelo 
preštevanje 
manjšin v Avstriji

V nedeljo 14. novembra 
je bilo v Avstriji glasova
nje posebne vrste, s kate
rim so hotele avstrijske o- 
blasti prešteti številčnost 
manjšin, posebno sloven
sko manjšino na Koroškem 
in hrvatsko na Gradiščan
skem.

Slovenske organizacije 
na Koroškem so se upirale 
že sprejetju zakona o pre
števanju, ker krši državno 
pogodbo, posebno njen 7. 
člen, ki zagotavlja svobodo 
in pravice narodnostnim 
manjšinam.

Zato so slovenske organi
zacije bojkotirale nedeljsko 
«preštevanje» in je njihov 
bojkot popolnoma uspel, 
ker so bili Slovenci podprti 
tudi od avstrijskih demo
kratičnih sil.

Avstrijska vlada se nika
kor ne bo mogla posluževa
ti rezultatov o preštevanju 
pri določanju narodnostnih 
pravic, ker se večina Slo
vencev glasovanja ni udele
žila. Mnogi so javno sežgali 
glasovnice.

Rezultati glasovanja o 
preštevanju bi morali biti 
poučni za avstrijsko via* 
do. Razumeti bi morala, da 
se ne da reševati manjšin
skih problemov z vsiljenimi 
ukrepi in da je edina pravil
na pot razgovor med vlado 
in parlamentom na eni stra
ni ter prizadeto narodno 
skupnostjo na drugi strani, 
na podlagi 7. člena državne 
pogodbe. V trenutku, ko se 
veselimo uspeha, ki ga je 
dosegel bojkot Slovencev 
in demokratičnih sil v Av
striji na «umazanih» volit
vah, ponavljamo vso soli
darnost našim slovenskim 
bratom na Koroškem.

M O I M AC C O

A ttivo  d i zona del P.C.I.

Sui p rob lem i del Cividale- 
se, d i Manzano e delle V a lli 
del Natisone si è svolto, 
mercoledì 10 novembre, un 
a ttivo  del P artito  Com uni
sta Ita liano . A i num erosi in 
tervenuti, is c r it t i a l pa rtito , 
ha svolto una relazione la 
responsabile d i zona, Fabia
na B rugno li; erano presenti 
i  consig lieri regionali C o lli 
e Lovriha ; per la federazio
ne, Angelo De Piero.

Dai p rob lem i delle fa b b ri
che, p o rta ti avanti dagli o- 
perai del manzanese al p ro 
blema del centro storico d i 
Cividale, dalle questioni del 
te rrem oto  e della po litica  
generale agli aspetti della 
lo tta  dei com unisti sloveni 
delle V a lli del Natisone, l ’a t
tivo  ha preso in  esame le 
prospettive d i azione del 
P.C.I.

Per la rapppresentanza 
delle V a lli del Natisone è in 
tervenuto Paolo Petricig, 
che ha analizzato i  p rob lem i 
della ricostruzione, della 
rinascita  e de ll’un ità  p ro 
gram m atica degli sloveni 
della P rovincia  d i Udine.

A i p rob lem i della m ino 
ranza slovena si sono r ife 
r i t i  Renzo M arin ig , Pascoli
n i, C o lli e, nella conclusione, 
Angelo De Piero, per la se
greteria.

Dragi brauci!

Za ta lekrat m uoram  pre- 
targat, preskočit nadaljeva
nje (continuazion) zgodbe o 
treh sestrah, ker sem zvjedeu 
n je k i novega o naših dvjeh  
prov inc ia ln ih  konse lir jih  in 
če b i vam sada ne povjedu, 
ka j se je zgodilo, b i reči za- 
starje le in zgubile n jih  vonjo, 
n jih  dišavo.

Zgodba o treh sestrah lahj 
ko počaka.

Usi veste, kduo sta naša 
provincialna konselirja. Usi 
j ih  poznate po imenu.

Petricig je  b iu izvoljen  
(e le t) na lis t i komunistov, 
Chiabudini pa na lis t i demo
kristjanov.

Usak po so jim  branita na
še interese na provincialnem  
konseju, ma tuole donas me 
ne briga, tuole veste tud i vi. 
O n jih  vam muoram povje- 
dat, kar ne veste. U I ta l i j i  se 
govori že puno Ije t o zgodo
vinskem kom prom isu (com 
promesso storico) med ko
m un isti in  dem okristian i. Tu
d i tuole veste. K a r ne veste, 
je  novica, da sta Petricig in  
Chiabudini že dosegla, že nar- 
d ila  «compromesso storico», 
ko se ga d rug i šele branijo, 
ko ga d rug i še nečjejo.

Kakuo je paršlo do tega?
Zadnje dn i oktobra in  par

ve dn i novembra je  bluo u 
Seraing, blizu Liegi, srečanje 
beneško-slovenskih emigran-

K a r niso poškodovali a li 
p o ru š ili potresi, un iču je  dež. 
Tako je  tu d i s pokopališči 
(c im ite r i)  v V iško rš i (M on
teaperta), v  B rezjah (M on
temaggiore) in  v Prosnidu 
(Prosseniceo), ke r leže na 
vzpetinah, k i so nagnjena in  
sedaj po potresu j ih  je  do 
k ra ja  z rah lja l še dež. Na
g robn i spom eniki in  k r iž i so 
na teh pokopališčih razme
tan i daleč naokoli, z idovi in  
spominske plošče razpoka
ne, in  kar je  najhu je , kosti 
in  krste (bare) so p riš le  na 
dan.

tov, na katerim  so govo rili in  
debatira li o problem ih emi
gracije, o naši ku ltu r i, o po
tresu in drugih rečeh.

Na tuole srečanje naših e- 
m igrantov je  bla povabljena  
tud i am iništracion videmske 
province.

Na P rovinci u V idm u njeso 
dugo d isku tira l, koga naj 
pošjajo na srečanje naših e- 
m igrantov u Belgijo. Pom isli
l i  so: U B e lg iji se zberejo be- 
neško-slovenski emigranti. 
K o t em igranti im ajo proble
me podobne usem emigran
tom, ko t Slovenci pa im ajo  
svoje specifične probleme. 
Zatuo pošjajm o gor tajšne 
raprezentante, k i poznajo 
n jih  specifične probleme, k i 
poznajo n jih  jezik in ku lturo.

Takuo so h itro  odločil, da 
pošjajo gor Petričiča in 
Chiabudina.

Petrič iču in  Chiabudinu je  
dala Provincia šoferja in  M er
cedes. Peljala sta se kupe u 
Belg ijo  in  nazaj.

«Kaj se je  zgodilo u M er
cedesu, ka j sta se pogovarja
la, ka j sta se kregala, prega
njala?» je  uprašu parja te lja  
Toni Lješniku, kadar sta sto
pila iz Mercedesa pred emi
grante u Seraing.

«Poglej, kakuo se daržita  
kupe in  se smejeta. M islim , 
da sta nard ila  ( compromes
so storico)» je  odgovorili pa- 
rja teu Lješniku.

Pogled na te zadnje dom o
ve naših dragih  ra jn k ih  je  
b il grozoten že ob prvem  po
tresu 6. m aja in  to  stanje 
se slabša iz dneva v dan, 
ker n i nihče naprav il niče
sar za tiste, k i ne m ore jo  
več p ro tes tira ti, ke r leže 
m rtv i. Ž iv i, k i u p rav lja jo  ti- 
panski kom un, so sicer sku
šali za s ilo  zagrebsti vsaj 
kos ti in  deske krs t, ka r j im  
pa n i uspelo, ker j ih  je  po
novni dež zopet prinesel na 
dan.

Lješnik pa je le s ilu : «Le- 
puo b i bluo vjedet, ka j sta se 
povovarja la u ta rka j u r vož
nje. Pojdi, popraši šoferja, on 
t i bo znu use lepuo povje- 
dat»!

Tekrat sem stopit med nje 
an sem jau L ješn iku : «Muč, 
norac, ka j t i  bo znu povjedat 
šofer, saj sta se kregala po 
slovensko an šofer je Lah, k i 
na zastop našega jezika. Tu
d i «Compromesso storico» 
sta dosegla po slovensko»!

Em igranti, k i so poslušali 
naš pogovor, so se zasmejali.

Na «d ib a titu » o problem ih  
emigraciona, o našim jeziku  
in ku ltu ri, o naših pravicah  
sta Petricig in Chiabudini še
le trob ila  usak sojo, a oba 
sta željeja eno in  isto: da bi 
se problem i našega emigra
ciona pametno rešili, da b i se 
naši d je luc v a n tili na soje do- 
muove, da b i im je li d je lo  do
ma, da b i se pametno in po
šteno reš ili p rob lem i naše 
manjšine (m inoranze).

Ko sem jih  poslušu, sem 
tud i jest zastopu, da sta nar
d ila  zgodovinski kom prom is  
u Mercedesu, pod nosom šo
ferja , k i j ih  n i nič zastopu. 
Ma tuole njema velike važno
sti (im portanze). Važno bo, 
če bota kupe dje lala za buoj- 
še ž iv ljen je  naših liud i.

Vas pozdravja vaš 
Petar Matajurac

Delegacija iz Švice je obiskala tudi sedež občine Sovodnje

AIUTO DALLA SVIZZERA
Un «merci» (grazie) al sindaco 

e alla popolazione di Yverdon

PISE
PETAR
M A TA JU R A C
Provincialna konselirja Petricig in Chiabudini nardila «Compromesso storico» 
v mercedesu ?

■ 'S

Župan Yverdona, gospod Duvoisin pozdravlja naše župane v Klodiču

Viškorša. Slika je bila posneta iz ceste, ki pelje v Platišče,
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S P E T E R
K om em oracija u Kosti za ubite ljudi in požgano vas

U nedeljo 14. novembra 
je  b ila  u  K o s ti k ra tka  ceri- 
m on ija , na ka te ri so se do
m ačin i spom nili tragičnega 
dne, 9. novem bra 1943, ko 
so nacisti za represa lijo  pož
gali vas, u b ili t r i  vasnjane, 
dva u je ta  partizana pa 
u s tre lili v Sovodnjah. Va- 
sn jani, k i so zgub ili ž iv ljen je  
tistega tragičnega dne so: 
Cernoia Giuseppe (im eu je  
17 lje t) ,  Cernoia M ario  in  
Turco  Giuseppe.

Cernoia M ario  se je  b iu  
uarnu  par dni p re j par no 
gah iz Bosne, ker je  b iu  ko t 
ita lija n s k i sudat. Turco  je 
im eu 81 lje t. B iu  je bolan in

U četartak 11. novembra 
o punoči so ušafal na cjesti 
med Puojam an Gorenjim 
Barnasam martvega moža, 
očeta 4 otrok. Mož je biu 
Giovanni Coceanig, doma iz 
Puoja.

Imeu je 44 ljet.
Tragična smart Coceani- 

ča je užalostila use ljudi, ki 
so ga poznali. Biu je dobar 
an pošten človek, djelovan 
an skarban za družino. Kaj 
naj napravi sada mlada že
na, ki njema pravega zdra
vja, s štirimi otroci?

Pomagajmo usi buogi 
d ruž in i!

Kakuo je paršlo di nesre
če, ki je terjala življenje 
mladega moža?

Iz Gorenjega Barnasa se 
je uraču z motorinam pruo- 
ti domu ob parbližno 11. uri 
ponoč. Na sred poti je za-

ležu že v ič ca j ta na paste j i.
N acističn i k r im in a lc i so 

m u lož li pod paste j  o rak i e 
in  zažgali.

Zgoreu je  žiu.
U nedeljo 15. novembra 

1976 se je  zbra lo pred spo
m en ik pad lih  puno lju d i, 
domačinov in  drugih.

U ca jtu  maše se je 
spom niu m artv ih , z g a n ljiv i
m i besedami, fam oštar An
ton io  M odonu tti. Potle pa 
je  govoriu, u im enu kom u
na, m eštri M arcello  Bevi
lacqua.

Njega govor ob jav ljam o 
v ita lija n šč in i na drug i 
s trani.

leteu, na ovinku  (c u rv i)  u 
cementovo skalo, k i pokriva  
odtočno jam o (pozzetto).

š l i  smo pogledat na k ra j 
nesreče in  naprav li fo tog ra 
fijo . Zd i se nam, da je  tis ta  
skala nevarna, da lahko p r i
de še do d rug ih  nesreč. M o
ra la  b i b it i  odstranjena.

K duo jo  je  takuo naumno 
postavu? M is lim o, da če b i 
ne bluo tiste  skale, al pa če 
b i b la  odm aknjena za pu 
m etra  iz kunete, b i b iu  Co
ceanig šele živ.

Pogreb ranjkega Giovan- 
n ija  je  b iu  u pandejak 16. 
novem bra u Gor. Barnasu. 
B iu  je  ve lik  progreb in  use 
se je  joka lo .

Ženi L in i, o trokam  P a tri
zz i, D arju , V iv ian i in  O rieU i 
izrekam o naše globoko so
žalje (condoglianze).

Rajnka Ines Collodet, por. Podrecca

SV. LJENART
Jagnjed

U to ra k  9. novem bra je  na 
h itro  um arla  Ines Colladet 
— poročena Podrecca — Pe- 
ta rn je lova  iz  naše vasi. Sta
ra je  bla samuo 51 lje t.

B la  je  sim patična in  vese
lega ka ra te rja  ženska. Zatuo 
so jo  im je li usi radi.

R ajnka Ines je  b la rjes 
prava čuda za tiste, k i so jo  
poznali.

Rodila  se je  u  G ioverà del 
M onte llo  u Trevisu. Z mo- 
žam Petram sta se spozna
la in  poročila  u C a rbon iji na 
S ard in ji. K o  je  paršla k 
nam, n i znala še ene sloven
ske besjede. Po enem lje tu  
je  govorila  kakor m i. T is ti, 
k i n i vjedeu, od kod je, b i 
ne b iu  jau, da n i iz  naših va
si. T ud i n je  o troke je  nau
č ila  po slovensko, saj govo
r i jo  ku  m i.

N je  ve lik i pogreb je  b iu  
na dan Sv. M artina , 11. no
vembra u Sv. L jenartu . D ru 
ž in i in  ž lah ti izrekam o na
še globoko sožalje.

Kosca
U enem dnevu dva pogreba

Dne 7. novem bra smo pod- 
kopa li u  Kosci Heido Laure- 
tig  in  C ilj o Sdraulig  iz čar- 
nice.

Heida je  b la  iz češkoslo
vaške in  se je  poroč ila  z em i
grantom  iz  Prehoda. Ostala 
je  udova. U m arla  je  u videm 
skem šp ita lu, zavoj o po
škodb, k i j ih  je  dob ila  par 
dn i p re j par c jes tn i nesreči. 
U Poštaku so jo  povozil z 
avtom. C ilja  Sdrau lig  je bla 
iz  Čarnice, pa je  ž iv je la  par 
hčeri u V idm u, že lje la  je  b i
t i  podkopana u domači ze- 
m ji. Im je la  je  76 lje t.

GRMEK
Umaru je Bepo Matijacu 

iz Seuca

Pred kra tkem  nas je  zapu- 
stu Bepo Pauletig — Ma
tija cu  iz Seuca.

S tar je  b iu  87 lje t.
O h ran ili ga bomo u lje - 

pem spom inu.

HOSTNE
Za Sv. Barbaro bomo 

imjeli adnega minatorja 
manj - umaru je Tinac 

Pulentarju

Sm art še zm je ra j narbu j 
žanje s svojo koso u varstah 
naših m in a to rju . Se n i še 
posušila zemja na grobu 
Bepcja Lazarjovega iz Zve- 
rinca, ko se je  spet oglasu

zvon in  oznanu žalostno no 
vico, da je um aru u  Čedadu 
Valentin  Trusgnach —  T i
nac P u len ta rju  iz Hostnega. 
S tar je  b iu  52 lje t. R a jn ik  
Tinac je šu m lad d je la t u 
belgijanske m in iere. G or je 
d je lu  le m alo cajta, a za- 
dost, da se je  nabrau bolje- 
zan na p ljuča , k i ga je 
spravla u p re ran i grob. B iu  
je ve lik  delovni inva lid . Po
kopa li so ga na Ljesah, u 
petak 12. novembra.

Hčeram  in  ženi, k i je  u 
kra tkem  ca jtu  zgubila tata 
in  moža, naj gre naše globo
ko sožalje.

Podbonesec

U srjedo 17. novem bra je 
b iu  sklican naš kom unski 
konsej, na ka te rim  so govo
r i l i  o dostjeh važnih (im - 
p o rta n t) rečeh.

Na dnevnem redu je bluo 
ka r 10 problem u.

O tem, ka r so sk len ili, bo
mo p isa li u d rug i š tev ilk i 
Novega M a ta ju rja .

SREDNJE

Giovanni Vogrig iz Oblice si 
odperja pot kot umetnik 
( artist )

B rauci Novega M a ta ju r ja  
že lepuo poznajo Giovan
n i! a Vogriča - Cekovega iz 
Oblice, k i ž iv i z d ruž ino  u 
Čedadu.

Brez obednega učila  je 
začeu d je la t p ru  lepe podo
be in  druge reči iz lesa (le 
sorez). B iu  je  tu d i že na vič 
razstavah (m oštrah ).

Na razstavi, k i jo  je  orga
n iz ira l E N  AL v V idm u 31. 
ok tob ra  letos, (m ostra  del
l'a rte  nel tem po lib e ro ) je 
dob il d ip lom o in  m edaljo. 
Med d rug im  je  razstavu tu 
d i lepo podobo vjerske se
stre (suore), k i jo  v id im o  na 
s lik i.

Potres, suš, povodnje, 
uši in še kaj...?

Zavojo uši zaparli šuolo 
(asilo) u Podbonescu 

in Kosci

Lje tos gre rjes  use po nas. 
Potres, suš, povodnje in  sa
da še uši. Ja, p ru  uši al epi
dem ija  uši. U Kosci in  Pod
bonescu so m u o rli zap rije ti 
za nekaj dn i šuolski vrtec

(as ilo ) zavojo uši. Pa nje- 
smo umazani bu j ku smo 
b li druga Ijeta!

N i zavojo umazanije. Par
šla je  prava epidem ija in  
p rav ijo , da so tu d i u B e lg iji 
zaparli zavojo uši puno

Za lesam in  p riko lica m i 
(rou lo ttes ), k i smo j ih  do
b il i iz  Slovenije, sada poši
lja jo  še cement. P ošja li nam 
bojo  tu d i korea in  opeke 
(m a tton i).

U srjedo 17. novem bra po- 
pudan je  paršlo m im o b loka 
na Š tupci 400 kv in ta lu  ce-

U nedeljo 7. novem bra je 
b la u  K riž u  p r i T rs tu  k u l
tu rna  m anifestacija , k i jo  je 
organ iz iru  krožek Z K M I in  
druga ku ltu rna  društva. Na- 
m jen te m anifestacije  je  b iu  
konkretno pokazati so lidar
nost beneškim Slovencem. 
Na so lidarnostn i večer so 
povab ili predsednika k u l
turnega društva «Ivan T rin - 
ko» iz Čedada, p ro f. V iljem a  
Cerna.

šuol. A l p ride  še ka j nad 
nas? IJ nekaterih  k ra jih  
p rav ijo , da se je zajavilo  ve
lik o  število smardejčacu.

Še tis to  nam m anjka!
Uprašamo se, al je  use po

vezano s potresom?

menta, k i je  b iu  razpartjen  
po 100 kv in ta lu  na komune: 
Dreko, Grmek, Sovodnje in  
Podbonesec. Le t is t i dan 
nam je  pošjala S lovenija 
d rug ih  6 p r ik o lic  (rou lo ttes).

Naši lju d je  so S loven iji 
g loboko hvaležni za ve liko 
pomoč.

Na srečanju je  černo go
vo riu  o zgodovini Benečije, 
o bo ju  za naše pravice, o 
hud ih  ranah, k i nam j ih  je 
naredu potres.

K riža n i so zb ra li na so
lidarnostnem  večeru in  med 
svo jim i o rganizacijam i 385 
taužent l i r  in  j ih  da li Černu 
za pomoč žrtvam  potresa 
v Benečiji.

Za pomoč se K rižanom  
globoko zahvaljujem o.

Černo prejema denarno pomoč za žrtve potresa od mladinca v

POMAGAJMO NESREČNI DRUŽINI

U Puoju (Špjetar) je pred kratkem zgubiti življenje 
u cjestni nesreči GIOVANNI COCEANIG.

Zapušča ženo, ki njema pravega zdravja in 4 otro
ke. Imajo hišo hudo poškodovano od potresa.

Novi Matajur odperja nabiralno akcijo (sottoscri
zione), da bi pomagali nesrečni družini.
Do sada so dali:

Novi Matajur Lit. 50.000
N.N. iz Škrutovega » 7.000
Viljem Černo iz Barda » 5.000
Živa Gruden iz Opčin (Trst) » 2.000

Skupno Lit. 64.000
Ljudje dobrega sarca!

Pomoč se sparjema na redakciji Novega Matajurja 
u Čedadu, Stretta B. De Rubeis, 20.

Lahko pa pošljete po pošti:
Novi Matajur - casella postale n. 92 - Cividale del 

Friuli.

p u  a j  e

TRAGIČNA SMART OČETA ŠTIR IH  O TR O K -C O C E A N IG  G IO VANNI SE 
JE UBU Z M 0T0R JA M  NA CJESTI, KO SE JE VRAČU DAM U

POMOČ IZ SLOVENIJE POTRESENIM KRAJEM

Za komune: Dreka, Grmek,
Sovodnje in Podbonesec

Pomoč beneškim Slovencem 
iz Križa pri Trstu

Rajnik Giovanni Coceanig (Kulau) pred Valentovo hišo v Puoju. Slikal 
ga je po majskem potresu prof. Paolo Petricig

V to skalo, ki jo vidimo v «kuneti», se je zaletel z motorinam Giovanni 
Coceanig in se ubil


